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На пачатку 20 стагоддзя 
клікаў наш прарок-пясняр 
Янка Купала тутэйшых 
беларусаў “ людзьмі звацца”. 
І заклік ягоны меў плён: яго 
падхапілі не толькі інтэлігенты-
адраджэнцы, але і просты 
народ, які спрэс гаварыў па-
беларуску і не саромеўся сва-
ёй гаворкі. Беларуская мова гу-
чала не толькі ў пісьменніцкім 
асяроддзі ці на беларускім 
факультэце філфаку, але куды 
шырэй чым за Лукашэнкам ды і 
сталіца наша называлася Мен-
скам, а не на польскі манер, як 
зараз. 

Адраджэнскі ўздым быў такі 
моцны, што камуністы хутка 
зразумелі ўсю небяспеку шы-
рокага абуджэння нацыяналь-
най самасвядомасці, і нанеслі 
па беларускай інтэлегенцыі 
такі ўдар, ад якога тутэйшы 
народ не адышоў і пасёння. 
Я перакананы—цяперашняя 
боязь беларускасці вынікае з 
фізічнага знішчэння найбольш 
знакавых асобаў нацыяналь-
нага жыцця ў 30 гады мінулага 
стагоддзя: пісьменнікаў і 
паэтаў, навукоўцаў, настаўнікаў 
беларускай мовы і гісторыі...

 Адраджэнне бела-
рускай нацыі пачалося 

задоўга да кастрычніцкага 
бальшывісцкага пераваро-
ту, яшчэ ў межах Расейскай 
імперыі. А сённяшняя ўлада, 
як і за Саветамі дурыць нам га-
лаву тым, што толькі дзякуючы 
гэтак званай Кастрычніцкай 
рэвалюцыі беларусы атрымалі 
магчымасць для пабудовы 
нацыянальнай дзяржавы і 
паўнавартаснага нацыяналь-
нага развіцця. Не будзь гэтай 
сатанінскай падзеі мы б падоб-
на фінам здолелі пабудаваць 
гэткую ж развітую  нацыя-
нальную дзяржаву на руінах 
Расейскай імперыі. Але замест 
гэтага нам прыйшлося прайсці 
трагічны шлях татальнага 
вынішчэння найлепшай часткі 
нашага народа сталінізмам, а 
затым і фашызмам.

Чаму ж Лукашэнка так ча-
пляецца за гэтую жахлівую 
дату ў нашай супольнай з 
іншымі народамі былога СССР 
гісторыі—7 лістапада 1917 
года? Нават насуперак нашым 
суседзям расейцам, якія не 
святкуюць яе на дзяржаўным 
ўзроўні, ён па-ранейшаму на-
зывае гэта савецкае свята “ 
яркой исторической датой” і 
віншуе з ёй беларускі народ. 
Адказ на пастаўленае пытанне 

даволі просты: абуджэнне на-
цыянальнай самасвядомасці 
беларусаў ёсць для ягонага 
рэжыму гэткай жа пагрозай, 
як і для ягоных бальшавіцкіх 
папярэднікаў, а шанаванне 
бальшавіцкай рэвалюцыі—
заклёнам на ягонае далейшае 
панаванне. Блізу 70 мільёнаў 
жыццяў каштаваў народам 
СССР гэты пераварот. Занад-
та вялікая цана нават для 
савецкай імперыі, дзе чала-
век быў гарматным мясам 
ці арганічным рэчывам для 
разнастайных сацыяльна-
эканамічных эксперыментаў. 

Расейская імперыя—
С С С Р — Л у к а ш э н к а в а 
дзяржава—яскравыя прая-
вы несвабоды і падпарад-
кавання грамадзяніна волі 
ўладара, які не жадае дзяліцца 
ўладай з народам. Таму з та-
кой непрыязнасцю ўжывае ён 
беларускія словы і найчасцей у 
негатыўным кантэксце.

Чаму ж нацыянальна 
свядомыя беларусы такое 
вялікае значэнне надаюць на-
цыянальнай мове і чым яна 
пагражае Лукашэнкаваму рэ-
жыму? Толькі загаварыўшы 
па-беларуску, тутэйшы чала-
век стане па-сапраўднаму сва-

бодным, свядомым і адказным 
грамадзянінам, які дбае пра 
сваю краіну і будучае гэтай 
зямлі не па загаду ўладара, а 
па-грамадзянскаму абавязку і 
поклічу душы. 

Калі я не гаварыў па-
беларуску, спажываў расей-
скую культуру і вучыўся на 
рускім факультэце філфаку, я 
быў расейскім нацыяналістам, 
які здзекваўся з усяго бе-
ларускага, бо гэткім чынам 
бараніўся ад свайго няведан-
ня беларускасці і за гэткім 
стаўленнем хаваў комплекс на-
цыянальнай непаўнавартасці. І 
толькі набыўшы нацыянальнае 
аблічча праз веданне роднай 
мовы і культуры, я адчуў сябе 
паўнавартасным чалавекам, 
здольным аб’ектыўна ацэнь-
ваць рэчаіснасць, пазбягаючы 
падмены як асноўнага граха 
расейскай свядомасці.

І чым хутчэй беларусы зра-
зумеюць, што мова, свабода, 
дабрабыт і заможнасць ляжаць 
у адной маральнай плоскасці, 
тым хутчэй наша агульнана-
цыянальнае жыццё набудзе не 
ўяўны, а рэальны змест.

Рэдактар.

“ЛЮДЗЬМІ ЗВАЦЦА”

Аб’явА

Для аднаго са старэйшых віцебскіх апазіцыянераў восеньскія 
Дзяды — гэта ня толькі грамадзкія акцыі, прысвечаныя Дню 
памяці ахвяраў палітычных рэпрэсій. 2-га лістапада Барыс Ха-
майда штогод адведвае магілы сваіх паплечнікаў і аднадумцаў.

Барыс Хамайда, які два гады таму 
адзначыў свае 60-я ўгодкі, з жалем адзна-
чае, што ягоных маладзейшых сяброў і 
аднадумцаў ужо няма на гэтым свеце.

На гарадзкіх могілках “Копці” ён наведаў 
магілы Рамана Салаўяна, які трагічна сышоў 
з жыцця зусім маладым хлопцам, а таксама 
Алеся Мудрычэнкі і Сяргея Цярэнцьева — 
першых віцебскіх сябраў Беларускага На-
роднага Фронту.

Каля кожнай магілы спадар Хамай-
да разгортваў бел-чырвона-белы сцяг і 
ўскладаў кветкі.

Хвілінай маўчання пад нацыяналь-
ным сцягам апазыцыянер ушанаваў па-
мяць і свайго лепшага сябра Ўладзімера 
Плешчанкі, былога старшыні абласной 
суполкі Кансэрватыўна-хрысьціянскай 
партыі БНФ. Уладзімер Плешчанка памёр 
тры гады таму ад хваробы сэрца. Грошы на 
надмагільны помнік апазыцыянэру, які па-
хаваны на могілках у вёсцы Друкава, збіралі 
і мясцовыя, і менскія актывісты — сябры 
па партыі і простыя жыхары Віцебску, якія 
сустракаліся з ім падчас пікетаў каля так 
званага “Сіняга дому” — на транспарт-
ным прыпынку каля дому № 28 па вуліцы 
Леніна.

Яшчэ адно месца, якое на Дзяды звычай-
на наведвае Барыс Хамайда, — гэта месца 
расстрэлаў ахвяраў сталінскіх рэпрэсій 
каля вёскі Паляі Віцебскага раёну.

Напрыканцы верасьня невядомыя ванда-
лы знішчылі тут некалькі драўляных крыжоў, 

усталяваных у розны 
час дэмакратычнымі 
актывістамі. 20-га 
кастрычніка адзін з 
крыжоў аднавілі, але і 
яго праз колькі дзён нех-
та спілаваў. Міліцыянты 
адмовіліся заводзіць 
крымінальную справу на 
злачынцаў: маўляў, у гэтай 
справе няма ні сведкаў, ні 
падазраваных.

29 кастрычніка сябры партыі БНФ, руху 
“За свабоду”, прадстаўнікі іншых грамадзкіх 
аб’яднанняў паставілі тут пяць новых 
драўляных крыжоў. Яшчэ адзін сёння 
ўсталяваў Барыс Хамайда:

“Прыйшлося ўзяць у рукі сякеру і самому 
рабіць гэты крыж. Прыйдзе час, і тут, у Па-
ляях, будзе мемарыял. А тым, хто ламае гэ-
тыя крыжы, вандалам, я хачу вось што ска-

заць: мы будзем ставіць тут крыжы, колькі 
б іх ні ламалі. Будзем самі рабіць і будзем 
аднаўляць. Вечная памяць усім тым, хто тут 
быў расстраляны!”

Напрыканцы Барыс Хамайда прачытаў 
малітву ў памяць пра загіблых, павесіў на 
крыж вянок, запаліў свечкі і ўзняў бел-
чырвона-белы сцяг. 

Паводле “Радыё Свабода”.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошу-
ку	 бясплаБессаромнасць,	
тных	 юрыстаў.	 Звяртайце-
ся	на	адрас	газеты	«Покліч	
волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

У прыватнасці, у другой абласной лякарні 
былі змушаныя для такіх хворых вылучыць 
памяшканні аддзялення страўнікавых 
захворванняў. Цяжкасці з размяшчэннем 
пацыентаў, якія захварэлі на грып адчувае і 
інфекцыйная лякарня.

Ускосна медыкі пацвярджаюць высокую 
смяротнасць, выкліканую гэтым захвор-
ваннем. 

4 лістапада ў Віцебску аптэчная сетка 
гандлёва-вытворчага рэспубліканскага 
ўнітарнага прадпрыемства «Фармацыя»  
падоўжыла сваю працу да 23 гадзін

У чатырох кантрольных гарадах вобласці 
перавышаны эпідэмічны парог захворван-
ня прастуднымі інфекцыямі і з 4 лістапада 
ўведзеныя прафілактычна абмежавальныя 
мерапрыемствы ў агульнаадукацыйных 
школах. Акрамя таго, у абласным цэнтры 
кругласутачна працуюць дзве дзяжур-
ныя аптэкі. Уся ж аптэчная сетка дзеля 
зручнасці працуе да 22-23 гадзін.

У аптэках ужо рэалізаваны трохмеся-
цовы запас некаторых прафілактычных і 
сімптаматычных прэпаратаў, аднак у да-
статковай колькасці маюцца іх аналагі, якія 
і рэкамендуюцца правізарамі.

У абласным цэнтры па-ранейшаму 
дэфіцыт антывірусных сродкаў. Да прыкла-
ду, новая партыя аксалінавай мазі ў сетку 
аптэк «Фармацыя» будзе завезеная толькі 
16 лістапада.

У даведачнай службе аптэчнай сыстэмы 
кажуць, што напрыканцы тыдня чакаюць 
завоз імпартных лекаў ад прастуды і грыпу, 
але яны будуць даражэйшыя. 

Студэнтаў-старшакурсьнікаў медычнага 
ўнівэрсытэту вызваляюць ад заняткаў ды 
накіроўваюць «на выклікі» - дадому да хво-
рых.

Пульманалагічнае аддзяленьне абласно-
га клінічнага шпіталю зачынена на рамонт. 

Медыкі кажуць, што выклікаў за апоші час 
паболела. Праз тое, што пульманалягічнае 
аддзяленьне абласнога клінічнага шпіталю 
зачынена на рамонт, хворых на пнеўманію 
размяшчаюць у іншых аддзяленнях, але 
сюды шпіталізуюць толькі тых, у каго хва-
роба працякае ня дужа цяжка. Хворых у 
цяжкім стане шпіталізуюць у інфэкцыйны 
шпіталь, і там ужо  тры дні як няма свабод-
ных месцаў.

Ян Сведка.

Хроніка 
эпідэміі 
свінога 
грыпу

Эпідэмія грыпу ў Віцебску працяг-
вае развівацца. Як нам стала вядома, 
ў гарадскіх лякарнях уведзены каран-
тын, і яны перапоўненыя хворымі на 
пнеўманію.
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2 лістапада пасля ананімнага тэле-
фанавання з Запольской участковай 
лякарні (вёска Заполле Віцебскага раё-
на) персаналу сумесна з супрацоўнікамі 
МНС прыйшлося эвакуяваць з палатаў  
дзевятнаццаць хворых, у тым ліку 
адзінаццаць ляжачых. 

«Тэлефонны тэрарыст» раніцай у су-
боту патэлефанаваў галоўнаму докта-
ру лячэбнай установы і паведаміў, што 
лякарня замінаваная. Пасля эвакуацыі 
хворых у мясцовую школу памяшканне 
было агледжана групай размінавання. 
Выбуховай прылады выяўлена не 

было. Праваахоўныя ворганы шукаюць 
хулігана.

4 лістапада ў 15 гадзін 40 хвілін у 
Віцебскі РАЎС звярнулася працоўная, 
1969 года нараджэння, што ў перыяд з 
14 да 15 гадзінаў неўсталяваны злачы-
нец, падабраўшы ключ, пракраўся ў яе 
хату і здзейсніў крадзёж 80 кг. бульбы. 
Шкода 40 тыс. рублёў. ОУР РАЎС уста-
лявана, што злачынства здзейсніў не-
працуючы, 1958 гады нараджэння, мяс-
цовы жыхар. 5 лістапада ІНШ узбуджана 
крымінальная справа па арт. 205 ч. 2 КК. 
Выкрадзенае канфіскавана.

Ян Сведка.

крымінаЛ

Канец кастрычніка—пачатак лістапада вызначыўся ў в. Копці 
надзвычайнай актыўнасцю: пілавалі дрэвы і вецце, скошвалі 
механічнымі косамі пад корань завялую траву, зграбалі лісце, 
ставілі бетонную агароджу, фарбавалі... 

у віцебску расцяжка: 
“акупанты – вон!” 

Нацыянальна свядомыя беларусы 
вывесілі расцяжку “Акупанты – вон!” якраз 
на слове “советского”. На думку віцебскага 
актывіста Сяргея Каваленкі, гэта было зро-
блена знарок,  менавіта, 7-га лістапада – 
на знак пратэсту супраць таго, што ўгодкі 
Кастрычніцкай рэвалюцыі адзначаюцца ў 

Беларусі, як дзяржаўнае свята.
Расцяжка правісела нядоўга: недзе 

праз паўгадзіны яе знялі міліцыянты. Тых, 
хто яе вывесіў, супрацоўнікі міліцыі не 
знайшлі.

Ян Сведка.

пачуццё меры—
адзнака культуры

Камунальныя службы, грамадзя-
не, вучні і настаўнікі працавалі над 
ўладкаваннем і прыхарошваннем вёскі 
і вайсковага мемарыяльнага комплексу. 
Гледзячы на гэты несезонны шал, людзі 
пляваліся і казалі пра эканамічны крызіс, 
які абышоў бокам гэтае мерапрыемства, 
але ніяк не саміх капцянцаў.

З чаго ж ушчаўся гэтакі перапалах? З 
чаго раённае кіраўніцтва часцей было ў 
вёсцы, чым на сваіх працоўных месцах?

У в.Копці, дзякуючы намаганням 
мясцовага энтузіяста В. Цярэшчанкі, 
прыедзе ўрадавая дэлегацыя з Татар-
стану, якая мусіць ушанаваць памяць 
пра сваіх землякоў, загіблых тут падчас 
вайны. Да таго ж, на будаўніцтва помніка 
татарскім бокам ужо выдзеленыя сродкі 
і беларускія будаўнікі збудавалі яго да 
вызначанага тэрміну. Цяпер гэты помнік 
стаў цэнтральнай часткай усяго мема-
рыялу зацьміўшы сваім выглядам усе 
астатнія і паказаўшы мясцовым жыха-
рам і ініцыятарам, як насамрэч трэба 
ставіцца да свайго народа: не колькасцю, 
а эстэтычным густам. Інфекцыяваныя на 
паказуху мясцовыя ўлады імкнуцца па-
казаць татарам свой клопат пра мясцовы 
народ і загіблых на вайне ваяроў,  але ж 
атрымліваецца, што любы дасведчаны 
чалавек, параўнаўшы толькі што збудава-
нае з усім астатнім, убачыць хлуслівасць 
і няшчырасць паводзінаў разлічаных на 
знешні, фармальны бок.

Можа ў гэтыі штосьці і ёсць, што 
ў беларусаў, нарэшце, пасля шасці 
дзесяцігоддзяў ад сканчэння вайны 
так хваравіта абвастрылася пачуц-
цё ўдзячнасці да ўсіх народаў, што 
ўдзельнічалі ў вызваленні Беларусі. 
Але ёсць ва ўсіх гэтых запозненых на-
маганнях і нешта нездаровае, і фальшы-
вае, калі ўлічыць мінулае стаўленне да 
парэшткаў салдатаў, раскіданых па ўсёй 
краіне. Адразу пасля вайны тыя косці 
запроста ссоўвалі трактарам у равы ды 
траншэі. Сённяшняе ж стаўленне да тае 
вайны грунтуецца не на аб’ектыўным 
аналізе, а на эмацыйных паводзінах апан-
таных энтузіястаў ды тых, хто свядома 
выкарыстоўвае ў сваіх мэтах, зацыкле-

насць на вайне шэрагу людзей. Можа 
ўжо і след пакінуць у спакоі тых, да каго 
былі неміласэрднымі ані ўлада, іні лёс.  
Нельга прымаць рашэнні аб будаўніцтве 
помнікаў у аўральным рэжыме па пры-
ватных меркаваннях без дакладнага вы-
святлення спецыялістамі ўсіх канкрэтных 
акалічнасцяў, бо ў іншым выпадку можна 
мець і пэўныя праблемы. Па вёсцы ўжо 
папаўзлі чуткі пра тое, што нейкія  тата-
ры здаліся тут у нямецкі палон. Як для 
мяне, дык  даўно ўжо наспеў час ставіцца 
з гэткай жа пашанай і павагай да жывых 
людзей, якія ледзьве зводзяць канцы з 
канцамі і знаходзяцца на мяжы галечы.

Не ўсё так адназначна і з ужо 
ўсталяванымі помнікамі. Ёсць  на мема-
рыяле помнікі, што, у лепшым выпадку, 
выклікаюць альбо непаразуменне, альбо 
пачуццё няёмкасці. Так, напрыклад, зра-
зумець, чаму помнік французскім лётчы-
кам, што ваявалі і загінулі на Віцебшчыне, 
паставілі менавіта ў Капцях даволі цяж-
ка. Яшчэ большым кур’ёзам выглядае 
ўшанаванне памяці Якава Джугашвілі, 
якому ўсталявалі помнік толькі за тое, што 
ён сын тырана-генералісімуса Сталіна і 
трапіў у палон недзе недалёка ад Лёз-
на. Ну, давайце тады ўсталюем помнік 
кожнаму, хто трапіў у палон ці загінуў 
на гэтай шматпакутнай зямлі. Падаецца, 
што на першым месцы ва ўсіх гэтых на-
маганнях стаіць нейкая паказушнасць, 
безгустоўнасць, эстэтычная і гістарычная 
недасведчанасць і ненатуральнасць, не 
кажучы ўжо пра простую непісьменнасць 
у надпісах. На сённяшні час комплекс, 
відаць, уваходзіць у рэспубліканскія 
лідэры па колькасці помнікаў на адзін 
кватратны метр адведзенай пад ме-
марыял плошчы. Ці думаюць тыя, хто 
ініцыюе гэтую справу, пра тое, што для 
абслугоўвання ўсіх гэтых наватвораў з 
часам прыйдзецца выдзяляць немалыя 
сродкі? 

Існуе такая псіхалагічная закана-
мернасць: калі нечага праз меру, то гэта 
выклікае ў людзей пачуццё непрыязнасці 
і абыякавасці. Можа тут і ёсць пра што за-
думацца?

Якаў Дрозд.

Расцяжка зьявілася на 9-павярховым доме на Плошчы 
Перамогі – там, дзе вялікія літары складаюць надпіс “Под-
виг советского народа бессмертен”.

ПАДЗЕІ 
І ЗДАРЭННІ

Жыве БеЛарусь!

У суд Сяргея Каваленку і Тараса 
Сургана прывезьлі з ізалятара часова-
га ўтрымання. Там Яны мусілі правесці 
мінулую ноч.

Затрымалі абодвух учора за тое, што 
тыя выйшлі ў цэнтар Віцебску з бел-
чырвона-белымі сцягамі. Прычым сцяг 
сябра Кансерватыўна-хрысціянскай 
партыі БНФ Сяргея Каваленкі быў 
заўважаны здалёк, бо меў надзвы-
чайныя памеры — прыкладна 2 на 8 
мэтраў.

Міліцыя затрымала ўдзельнікаў 
акцыі, калі тыя прайшлі ад амфітэатра 
да ратушы і вярталіся назад па другім 
баку вуліцы. Супрацоўнік міліцыі, 
які выйшаў з машыны, заявіў, што 
апазыцыянеры замінаюць мінакам 
хадзіць па ходніках. Пратакол пра 
адміністратыўнае парушэньне быў 
складзены паводле артыкула 23.34 — 
як на парушальнікаў парадку правяд-
зеньня масавых мерапрыемстваў.

Суддзя Эдгар Мартырасян асудзіў 
актывістаў паводле трэцяй часткі гэта-
га артыкула: абодвух ужо неаднаразо-
ва затрымлівалі ды асуджалі за выка-

рыстаньне бел-чырвона-белых сцягоў 
падчас падобных акцый. 

У Тараса Сургана, прыкладам, сума 
штрафаў, накладзеных рознымі судамі, 
сягнула ўжо за мільён рублёў. 

“Першы штраф у мяне быў 175 ты-
сяч, другі 350, а гэты — 20 базавых 
велічынь, што складае 700 тысячаў 
рублёў. Я буду аспрэчваць гэты штраф у 
абласным судзе, потым у Вярхоўным. А 
калі не ўдасца — што ж, буду плаціць са 
свайго заробку, хаця гэта дужа вялікая 
страта будзе для майго бюджэту. Але 
што зробіш!”

І Сяргей Каваленка, і Тарас Сурган не 
выключалі, што іхная акцыя можа скон-
чыцца чарговым судом і штрафам, і шлі 
на гэта сьвядома. Дарэчы, абодва былі 
дужа ўсцешаныя, што ў ізалятары ча-
совага ўтрымання ім вярнулі той самы 
вялікі бел-чырвона-белы сьцяг, з якім 
яны выходзілі ў горад учора ўвечары.

Пакаранне штрафамі за акцыі пад 
нацыянальнымі сцягамі сталі звычай-
най практыкай у судох Віцебшчыны. 

Паводле “ Радыё Свабода”.

Да 110-годдзя з дня народзінаў сла-
вутага пісьменніка, нашага зямляка, 
Міхася Ціханавіча Лынькова

Пісьменніку і герою
 ( М. Лынькоў “ Міколка-паравоз”)

У гэтай кнізе думкам лёгка,
Як лёгка словам і вачам.
Жыве Міколка доўгім лёсам,
Належыць людзям і вякам.
Ён не сталее, не старэе,
Ён вечна юны балаўнік.

З дзядулі кпіць, крыху дурэе...
Штукар, гарэза, распуснік...

Але часы змушаюць дзеі, 
І наш Міколка-паравоз—
Ужо герой, змагар, надзея
І пераможца зла і слёз.

Чытаю твор, вучуся верыць
У мудрасць мастакоўскіх слоў
І адкрываю свет праз дзверы,
Якія расчыніў Лынькоў!

Ян Ластаўка.

Суддзя Кастрычніцкага райсуду г. Віцебска Эдгар Мартыра-
сян аштрафаваў віцебскіх актывістаў Тараса Сургана і Сяргея 
Каваленку — на 20 базавых велічыняў кожнага — за правяд-
зенне несанкцыянаванай акцыі з выкарыстаннем нацыяналь-
ных сцягоў.
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вірус падкЛаЎ 
свіннЮ 
ЎЛадЗе 

Свиной 
грипп - 128 
Случаев

В Беларуси зарегистрировано 128 лабора-
торно подтвержденных случаев заболевае-
мости, вызванной вирусом гриппа A/H1N1, 
сообщили 10 ноября в Республиканском 
научно-практическом центре эпидемиологии 
и микробиологии. Что дальше? Вакцины нет, о 
закупках препаратов, эффективных в борьбе 
со свиным гриппом, не сообщается, массо-
вого тестирования на свиной грипп больных 
с признаками «обычных» виросов не прово-
дится. Видно, власти делают ставку на Божью 
милость и крепкое здоровье своих граждан. 

Как странное можно рассматривать заявле-
ние РНПЦ эпидемиологии и микробиологии о 
тщательном мониторинге состояния здоровья 
пассажиров, прибывающих авиатранспортом 
из неблагополучных в эпидемическом отно-
шении стран. Со 2 по 8 ноября досмотрено 
143 рейса, в том числе транзитные, 7 633 пас-
сажира, 696 членов экипажа из США, Китая, 
Канады, Казахстана, Эстонии, ОАЭ, Кипра, 
Франции, Австрии, Германии, Турции, России, 
Польши, Израиля, Чехии, Латвии, Нидерлан-
дов, Украины, Азербайджана, Литвы, Италии, 
Египта, Англии, Туркменистана, Дании, Япо-
нии, проинформировали в РНПЦ.

С момента ведения мониторинга (с 27 апре-
ля 2009 года) досмотрено 4,39 тыс. рейсов, 332 
374 человека (пассажиров и членов экипажа). 
При проведении санитарно-карантинного 
контроля лиц, больных высокопатогенным 
гриппом, другими инфекционными заболева-
ниями, на которые распространяются меро-
приятия по санитарной охране территории, 
не выявлено! Но свиной грипп давно выявлен 
внутри страны. Ведется ли мониторинг по сви-
ному гриппу в Беларуси, иммунитета к которо-
му у граждан нет?

В республике проводится ежедневный 
мониторинг заболеваемости... острыми ре-
спираторными заболеваниями, успокаивают 
в РНПЦ. Продолжается проведение лабора-
торных исследований по выявлению вирусов 
гриппа в клинических образцах от больных 
с острыми респираторными заболеваниями. 
По данным иммунофлуоресцентного анализа 
за период со 2 по 8 ноября исследовано 811 
образцов клинического материала, из кото-
рых в 266 образцах были выявлены вирусные 
антигены (31,8%), среди которых вирус гриппа 
А - 101 случай (37,9%), вирус гриппа В - шесть 
случаев (2,25%), вирус парагриппа - 38 слу-
чаев (14,3%), аденовирус - 34 случая (12,8%), 
респираторно-синтициальный вирус - 46 
случаев (17,35%), смешанные инфекции - 41 
случай (15,4%). Смешанные инфекции были 
представлены аденовирусом и респираторно-
синтициальным вирусом.

За бодрыми рассказами чиновников от ме-
дицины о якобы снижении числа обращений 
с признаками гриппа и ОРВИ сквозит явная 
растерянность. Эпидемия только начинается 
- впереди ноябрь, декабрь, январь, февраль, 
март. Вакцинировать от свиного гриппа не-
чем, лечить тоже нечем. Чего ждут власти? 
Почему не обращаются за помощью в ВОЗ, в 
евроструктуры, как это сделала Украина, име-
ющая несравнимо более скромную статистику 
по свиному гриппу?

Или и в этом белорусам уготован свой осо-
бый «эпидемический» путь? Открещиваясь от 
мирового кризиса прошлой осенью, добились 
затоваривания складов. Открещиваясь от сви-
ного гриппа сегодня, добьются «затоварива-
ния» больниц?

«Белорусский партизан».

З аднаго боку, маразы, 
канечне, добры сродак 
супраць аматараў ладзіць 
майданы. Але раптам пад-
кладзе свінню якая-небудзь 
чарговая эпідэмія з жывёль-
най пысай?

Свіны грып ужо сёння 
стаў палітычным феноме-
нам. Так, на Украіне эпідэмію 
адразу ператварылі ў 
інструмент перадвыбар-
най барацьбы. Але факт і 
тое, што Кіеў без ваганняў, 
аператыўна звярнуўся па 
міжнародную гуманітарную 
дапамогу. Польшча адразу 
адрэагавала, прэм’ер Туск 
абяцае падтрымку ад імя 
не толькі Варшавы, але і 
Бруселя. Ужо шлюць лекі 
украінцам іншыя краіны 
Еўразвязу.

Ад эпідэміі не застрах-
авана ніводная краіна, як 
дыктатура, гэтак і сталая дэ-
макратыя. Багатыя таксама 
плачуць. Дэкларацыяй ад 26 
кастрычніка Абама асабіста 
абвесціў свіны грып агуль-
нанацыянальным бедствам.

Заўважце: і самая магут-
ная дзяржава свету не са-
ромеецца прызнацца: так, 
у нас бедства, навала, якой 
цяжка даць рады! 

Беларускае ж началь-
ства найперш заклапочана, 
каб не пахіснулася сакраль-
ная, міфалагізаваная, пе-
ратвораная ў ідэалагічны 
фетыш стабільнасць. 

Адсюль ўсе гэтыя 
падпіскі аб неразгалошванні 
для дактароў, цкаванне 
прэсы, няўцямны пык-мык 
службовых асоб, якія пры-
вучаны рапартаваць перад 
Самім (прычым падаваць 
усё ў ажуры), але не ўмеюць 
ладзіць дыялог з грамадой.

Нашы апазіцыйныя 
партыі гэтым раз-
ам зрэагавалі хутка: 
запатрабавалі адстаўкі 
міністра аховы здароўя, ру-
бам паставілі пытанне пра 
свінскі падыход уладаў да 
інфармавання насельніцтва 
пра эпідэміялагічную 
абстаноўку. Але ж хто 
пачуе камарыны звон з 
палітычнага андэграунду? 
Уладная манаполія на ме-
дыйную сферу глушыць лю-
бую крытыку.

Асобнае пытанне, чаму 
ў краіне раскошных ля-
довых палацаў так слаба 
з пігулкамі ды марлевымі 
павязкамі, а сістэма аховы 
здароўя наглядна ілюструе 
ў гэтыя дні прымаўку “дзе 
тонка, там і рвецца”. Канеч-
не, пры такой паніцы ніякіх 
фармацэўтычных запасаў 
не хапіла б. Але давайце 
разбірацца далей: чаму на-
род панікуе?

Народ памятае Чар-
нобыль, дэвальвацыю ды 
іншыя форс-мажоры, калі 
ўлада элементарна пудрыла 
мазгі, а потым гэта вылазіла 
бокам.

Цяпер галоўны папрок 
— нават не за тое, што лекаў 
ды шпітальных ложкаў 
мала. Фанатычная вера 
нашага люду ў таблетку — 
гэта асобная тэма. Абурае 
невыкараняльны рэфлекс 
вярхоў: найперш рабіць до-
брую міну.

Зараз спахапіліся: шыла 
ў мяху не ўтоіш, трэба не-
шта казаць людзям. Аднак 
дзеячы Мінздароўя ды 
іншыя службовыя асобы 
выглядаюць, мякка кажучы, 
непераканаўча. Эфект ад іх 
рыторыкі: усё пад кантро-
лем, вінаваты журналісты 
і г.д. — адваротны. Заява 
чыноўніцы Мінінфармацыі, 
вытрыманая ў саўковай 
стылістыцы (лейтматыў 
— “пресекать попытки де-
зинформировать”), толькі 
дыскрэдытуе ўладу. Народ 
успрымае такія вокрыкі 
адназначна: ад нас хочуць 
утоіць праўду!

Апарат улады эле-
ментарна не навучаны 
культурна і пераканаўча 
размаўляць з грамадствам 
(і нават не даганяе, што 
гэта адна з галоўных функ-
цый, абавязак). Ён можа ці 
грузіць прапагандай, ці па-
лохаць карамі. Але тут не 
той выпадак, каб павышаць 
голас.

Гэта супраць купкі 
апазіцыянераў можна 
ладзіць мачылава на фоне 
татальнай апатыі. Наступ жа 
свінога грыпу палітызаваў 
менавіта абыватальскую 
масу.

У шпіталях, аптэчных 
чэргах бэсцяць начальства 
хатнія гаспадыні, заклапо-
чаныя матулькі, пенсіянеры 
ды іншыя прадстаўнікі 
“цвёрдага электарату”. Страх 
за жыццё — наймагутней-
шы чыннік палітызацыі. Ужо 
тут хлусню і замоўчванне 
абываталь не даруе.

Народ памятае, як днямі 
Лукашэнка даваў дыхту за 
адмоўнае сальда ды падоб-
ныя не надта зразумелыя 
макраэканамічныя рэчы. 
Масавая свядомасць (на 
шчасце кіроўных вярхоў!) 
марудна асэнсоўвае су-
вязь між макраэканомікай 
і ўласным кашальком. А 
вось у сітуацыі з наступам 
дэманізаванага вірусу элек-
тарат імгненна выстаўляе 
рахунак непасрэдна вы-
сокаму начальству: чаму 
наверсе не паклапаціліся? 
Галоўны начальнік сам 
гадаваў гэтыя містычныя 
спадзевы на мудрага цара, 
гэты агрэсіўны патэрналізм, 
убіваючы ў галовы, што ад 
яго ў гэтай краіне залежыць 
усё. Чаму ж ён маўчыць за-
раз? — думае просты люд.

Па логіцы рэчаў Лука-
шэнка мусіць як мага хутчэй 
склікаць нейкую экстран-
ную нараду і даць разгон 
чарговай групе падначале-

ных “лайдакоў”. Магчыма, 
так і адбудзецца. Піяраўскі 
спектакль дапаможа 
выпусціць пару. Ды і сама 
грыпозная навала некалі ж 
пройдзе, ажыятаж спадзе.

Але свіны грып — гэта 
прыватны выпадак. Гэта 
ўзор, ілюстрацыя нечакана-
га для ўладаў выкліку. Для 
савецкага кіраўніцтва такім 
выклікам стаў Чарнобыль 
— і нават перабудоўшчык 
Гарбачоў тэст на галоснасць 
тады праваліў.

Для Беларусі Лукашэн-
кавай эпохі выклікамі сталі 
ўжо, у прыватнасці, выбух 
ля стэлы, фінансавы крызіс, 
дэвальвацыя, паніка ў звяз-
ку з наступам новага вірусу 
— і гэты спіс, на жаль, не 
канчатковы.

Падобныя выклікі бу-
дуць накочвацца раз-пораз. 
Ад іх не застрахавана 
ніводная краіна ў нашым 
недасканалым, выбухова-
тэхналагічным і ўсё болей 
знітаваным свеце. Але ў ай-
чыннай сітуацыі мы кожны 
раз бачым яшчэ і анахранізм 
сістэмы, зарыентаванай на 
прапагандысцкую туфту пра 
непарушную стабільнасць.

Між тым галоўным, 
татальным выклікам 
становіцца, незалежна ад 
усякіх эпідэмій, імператыў 
мадэрнізацыі краіны. 

Тады, між іншым, буд-
зе болей і лекаў, і добрых 
шпіталёў, і дыягнастычнай 
апаратуры.

Імператыў мадэрнізацыі 
нібыта разумее ўжо і ўлада. 
Але яна не хоча мяняць 
правілы гульні і таму не-
пазбежна апынаецца ў 
пастцы саўковай мадэлі. 
Маўляў, у нас, пры мудрым 
кіраўніцтве, такога жаху 
(крызісу, негатоўнасці 
да эпідэміі — патрэбнае 
падкрэсліць) не можа быць 
паводле азначэння! Хто 
плявузгае — ворагі. Прэсе: 
маўчаць, пакуль зубы тыр-
чаць! І далей ў такім вось 
духу.

Кіроўная вярхоўка спа-
тыкаецца, тармозіць, не-
даравальна спазняецца і 
робіць неадэкватныя крокі 
ў кожнай нестандартнай 
сітуацыі, пры кожным форс-
мажоры. І гэта заканамерна. 

Няма паўнавартаснага 
набору галінаў улады, якія б 
перакрыжавана сачылі адна 
за адной. Няма грамадскага 
кантролю над дзяржаўным 
апаратам, што перашкаджа-
ла б утойваць інфармацыю. 
Няма нармальнай меды-
ясферы, якая б высвечва-
ла масштаб праблемы без 
аглядкі на пугу.

Выснова ляжыць на 
паверхні. Хранічна хво-
рая сістэма. Дыягназ — 
паталагічная хлуслівасць. 
Усё запушчана. І галоўнае 
— лячыцца не хоча!

Аляксандр Класкоўскі.

самым успеШным наЗван 
торговеЦ оруЖИем

Данный ТОП-100 – это еже-
годный проект «Ежедневник». 
В составлении нынешнего рей-
тинга приняли участие около 
40 экспертов. В основу рас-
пределения мест в положены 
две составляющие. Во-первых, 
это успешность того или иного 
фигуранта, которая включает 
в себя коммерческую актив-
ность, и в целом стабильность 
бизнеса и бизнесов в рассма-
триваемый период. Во-вторых, 
это влиятельность, под кото-
рой подразумевается наличие 
и умение пользоваться опре-
деленными инструментами в 
коммуникациях с властями и 
бизнес-сообществом, которые позволяют 
обеспечить ту же активность и стабильность 
бизнеса. При сложении этих двух составляю-
щих выводится итоговое место участника 
ТОП-100.

Отметим, что на этот раз в ходе опроса 
было названо около 180 бизнесменов, кото-
рые претендовали на попадание в рейтинг 
2008/2009 годов. Некоторой отличительной 
особенностью топ-100 этого года являет-
ся включение в него ряда бизнесменов из 
соседних стран. Условием попадания та-
ких бизнесов было наличие на территории 
Беларуси не менее 25% всех активов или 
проектов, а также определенная степень 
влиятельности. По этой причине, например, 
в топ-100 оказались Макаров, Брынцалов и 
др. Но, например, у Николая Лагуна уровень 
локализации бизнеса в Беларуси по отноше-
нию ко всем его активам не столь высокий, 
как у предыдущих персон.

Лукашэнка з Ярмошынай 
могуць яшчэ пашкадаваць, 
што намецілі прэзідэнцкія 
выбары на разгар наступнай 
зімы.

Белорусский портал деловой информации EJ.BY электронной газеты «Еже-
дневник» подготовил новый ТоП-100 самых успешных и влиятельных бизнес-
менов Беларуси. На первой строчке рейтинга оказался неизменный куратор 
«Белтехэкспорта», главный оператор всех торгово-ружейных сделок Белару-
си, а также председатель Белорусской теннисной федерации Владимир Пеф-
тиев. Лидер прошлогоднего рейтинга представитель гК «Юнивест»Анатольий 
Тепрнавский на этот раз оказался на третьем месте, уступив также генерально-
му директору ооо “Трайпл”, председателю наблюдательного совета ЗАо “ФК 
“Динамо-Минск” Юрию Чижу. 

Владимир ПЕФТИЕВ 
Возраст 52 года, офис Минск, в бизнесе с 1993. 

Позиция: учредитель ЧУП «БТ Телекоммуника-
ции», председатель общего собрания акционе-
ров ЗАО «Белтехэкспорт»

Активы:
ЗАО «Белтехэкспорт» (оператор по внешним 

поставкам спецтехники, инвестиционный агент 
правительства РБ), дочерняя компания в Абу-
Даби BelTechExport FZE,

ЧУП «БТ Телекоммуникации» (ранее — управ-
ляющая компания активами СП ООО «МЦС» 
(Velcom), в настоящее время — инвестиционная 
и инновационная деятельность, недвижимость 
и строительство, финансовый лизинг, в октябре 
2009 г. в результате реструктуризации в ее со-
став включены ЧУП «Сен-Ко» и ЧУП «БТ Инвест»), 
акционер ОАО «Приорбанк» и ОАО «Белвнешэко-
номбанк»,

СП ООО «Деловая сеть» (интернет-провайдер),
ЗАО «Спорт-пари» (оператор республиканской 

лотереи),
СООО «Малиновщизненский спирто-водочный 

завод «Аквадив» (Молодечненский р-н, произ-
водство ликеро-водочных изделий и безалко-
гольных напитков).
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Заснавальнік і рэдактар: 
Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

Поклiч Волi

У 1939 годзе беларусы заплацілі крывавую 
цану, але як нацыя выйгралі. 

Каб стварыць сваю ідэалогію, нацыяналь-
наму руху патрэбныя гады, але па любых мер-
ках беларускі нацыяналізм марудзіць з улас-
най ацэнкай падзеяў восені 1939 года. Многія 
нацыянал дэмакраты ўвогуле перанялі поль-
скую пазіцыю датычна падзеяў, звязаных з 
уз’яднаннем Заходняй і Усходняй Беларусі.

Вытокі праблемы відавочныя. За часамі 
БССР беларусаў вучылі дагмату аб абса-
лютнай пазітыўнасці 1939 года. Апаненты 
камуністычнага рэжыму пачалі дзейнічаць 
«ад адваротнага» — мяняючы палярнасць у 
камуністычных ацэнках гістарычных падзеяў.

Супрацьстаўляючы сябе СССР Расіі, мы 
прагна чыталі яе апанентаў: перш за ўсё да-
ступныя нам тэксты суседніх нацыяў. Між тым, 
многія падзеі інтэрпрэтаваліся ў іх з пазіцыі 
інтарэсаў іх нацый, не беларускай.

У аснове беларускага погляду на любыя 
падзеі мусіць ляжаць іх асэнсаванне з пункту 
гледжання здзяйснення нацыянальных мэтаў 
беларускага руху.

Недарэчнымі выглядаюць падкопы пад 
уз’яднанне дзвюх частак Беларусі, што су-
праваджаюцца спасылкамі на парушэн-
не міжнароднага права Савецкім Саюзам 
пры далучэнні Заходняй Беларусі да БССР. 
Міжнароднае права наогул не прадугледжва-
ла нацыянальнага адзінства для беларусаў 
— вось горкая ісціна, а міжнародны кан-
тэкст амаль заўсёды вымагае экстраарды-
нарных захадаў дзеля ўз’яднання падзеле-
ных народаў ці дасягнення незалежнасці. 
На шляху бездзяржаўных народаў заўсёды 
стаяць нормы міжнароднага права. Яно дар-
ма што завецца між народным, на справе 
ёсць між дзяржаўным і арыентаваным на 
ўжо існуючыя дзяржавы. Дамагчыся нацыя-
нальнай незалежнасці ці аб’яднаць раздзе-
лены межамі народ можна толькі насуперак 
існуючай сістэме.

Дзядоўскія ж успаміны пра «райскія» 
польскія часы нагадваюць настальгію па 
СССР

ды агульную схільнасць асобаў старэй-
шага веку лічыць, што лепшае засталося ў 
мінулым. У рэальнасці Варшава захоўвала 
крэсы адсталым, аграрным краем.

Кароткачасовы росквіт беларускай гра-
мадзянскай супольнасці ў Заходняй Беларусі 
1920 х (Тарашкевіч, Станкевічы, Луцкевіч, 
беларускія гімназіі) супаў з узлётам мастацтваў 

(Сергіевіч, Драздовіч, Танк, Арсеннева, 
Аляхновіч). Аднак гэта быў толькі момант, які 
змяніўся адкрыта каланізатарскай палітыкай.

Аднак не трэба пераносіць на сённяшнюю 
дэмакратычную і плюралістычную Польшчу 
віну за шавіністычны рэжым ІІ Рэчы Паспалітай 
і якімсьці чынам атаясамліваць іх. Гэта — дзве 
розныя краіны і дзяржавы.

Цяпер ужо няважныя матывы савецкага 
кіраўніцтва падчас увядзення войскаў у Заход-
ную Беларусь і Украіну, важныя наступствы — 
сучасная Беларусь ад Гомеля да Гродна.

Часта кажуць, што тая БССР была, маўляў, 
«несапраўднай» дзяржавай беларускага наро-
да. Але бясспрэчна: нягледзячы на велізарныя 
палітычныя праблемы ў БССР, у ёй было шмат 
кардынальных перавагаў у параўнанні з тым 
становішчам, у якім знаходзіліся беларускія 
землі пад Польшчай. У рамках СССР/БССР 
беларусы мелі асобную адміністрацыйную і 
гаспадарчую адзінку з этнічнай назвай «бе-
ларуская», дзе ўлада паступова перайшла да 
мясцовых элітаў.

У БССР быў таталітарызм, але існавала аду-
кацыя па беларуску. У Польшчы на 1939 год 
усе беларускія школы былі зачыненыя.

Беларусы страцілі свабоды і заплацілі кры-
вавую цану сталінскаму рэжыму, апынуўшыся 
ў СССР, але як нацыя выйгралі. Нацыянальнае 
адзінства ёсць адной з мэтаў нацыянальна-
га руху, побач з дасягненнем незалежнасці 
ў рамках уласнай дзяржавы. Таму ў якой бы 
форме ні адбывалася ўз’яднанне 1939 года, 
для беларусаў яно мела станоўчае значэнне.

Размовы, што аб’яднанне было 
«няправільным», — пустапарожнія. Інакшым 
аб’яднанне быць проста не магло ў варунках 
таго часу. Яно ж і наогул магло не адбыцца. 
Прыкладаў таму багата па свеце (Ірландыя, 
Азербайджан, Курдыстан).

Трагічная сутнасць палітыкі палягае ў тым, 
што яна здзяйсняе нашыя мары ў нечака-
ных і непрыемных нам формах. Аб’ядноўвае 
беларускія землі крамлёўскі дыктатар, ваю-
юць супраць польскага рэжыму камуністы, 
а першым прэзідэнтам незалежнай Беларусі 
становіцца Лукашэнка. Але гэта і ёсць 
палітыка як такая, і толькі яна мае значэнне 
для лёсу народаў. І наступствы яе ў канчатко-
вым выніку важнейшыя за намеры.

Сяргей Богдан, магістр палітычных 
навук. Сябар Інстытута палітычных 

даследаванняў «Палiтычная сфера».

Беларусь, отметил пред-
ставитель МИД, совершен-
ствует законодательную базу 
с учетом рекомендаций ВТО. 
Вместе с тем, страна пока не 
способна «вступить в прямую 
конкуренцию с иностранны-
ми компаниями». 

Представитель МИД счи-
тает, что сильно ускорять 
процесс вступления в ВТО 
нет необходимости. «Страны 
на пространстве СНГ, кото-
рые вступили в ВТО, как мне 
кажется, не до конца поняли, 
куда вступили и для чего. Об-
нулить пошлины — это про-
сто, но необходимо прежде 
всего действовать в интере-
сах национальной экономи-
ки», — заявил Садохо. 

Он напомнил, что Бела-
русь приняла решение всту-
пать в ВТО вместе с Россией 
и Казахстаном таможенным 
союзом. «Наверное, вступить 
по отдельности, а потом смо-
треть, как мы будем созда-
вать таможенный союз, было 
бы неправильно», — полага-
ет Садохо. 

Касаясь темы взаимодей-
ствия с мировыми финансо-
выми организациями, дирек-
тор департамента отметил 
заинтересованность Белару-
си в продолжении такого со-
трудничества. 

«В текущем году Беларусь 
наладила перспективные 
взаимоотношения с МВФ. 
Это говорит о доверии к ша-

гам, которые реализуются в 
нашей экономике и законо-
дательстве», — заявил Садо-
хо. По его словам, диалог с 
МВФ имеет сбалансирован-
ный и перспективный ха-
рактер, что подтверждается 
достигнутым соглашением о 
выделении кредитной линии 
в 3 млрд. 640 млн. долларов 
в рамках программы стенд-
бай. 

Садохо отметил перспек-
тивы взаимодействия Бела-
руси с Европейским банком 
реконструкции и развития. 
Он напомнил, что в текущем 
году ЕБРР увеличил кредит-
ный портфель для Беларуси 
более чем в два раза, пере-
дает БелаПАН. 

БеЛарусь не готова 
конкурИровать

«советская БеЛоруссИя»: курапаты— 
могіЛкі агуЛьнанаЦыянаЛьнага маШтаБу

Как заявил сегодня директор департамента внешнеэкономической дея-
тельности МИД Валерий Садохо, выступая на XII Минском форуме, Бела-
русь не готова к прямой конкуренции с иностранными компаниями в рам-
ках ВТо. По его словам, в переговорном процессе по поводу вступления 
Беларуси в ВТо к стране предъявляются высокие требования относительно 
открытия границ, изменения ставок ввозных пошлин. «Но мы пока к этому 
не готовы», — сказал Садохо. 

нацыянальны абсурд, 
або настальгія па чужынскай уладзе

Газета Адміністрацыі прэзідэнта «Совет-
ская Белоруссія — Беларусь сегодня» выйшла 
з вялікім артыкулам пра Курапаты на першай 
паласе. Аўтар матэрыялу — галоўны рэдактар 
выдання Павел Якубовіч. Газета заклікае па-
кончыць са «шматгадовым змрочным спекта-
клем» адмаўлення праўды.

Артыкул выйшаў напярэдадні Дзядоў — 
традыцыйнага Дня памяці продкаў, на які, па 
традыцыі, што ўстанавілася ад канца 1980-х, 
ушаноўваецца і памяць ахвяраў савецкага рэ-
жыму.

Найперш газета адназначна адмятае 
меркаванні «артадоксаў», што «ў нас тако-
га быць не магло». Ён называе «ўродлівымі 
міфамі і кашчунствам» словы некаторых 
«відавочцаў», што ў Курапатах маглі забіваць у 
вайну гамбургскіх яўрэяў, ці словы колішняга 
старшыні КДБ Шыркоўскага аб тым, што ў 
БССР па прысудах «троек» была расстраляная 
толькі адна жанчына.

«Гісторыкі і іншыя знаўцы з цярпеннем 
тлумачылі хомкам няверуючым, што пік 
расстрэлаў прыйшоўся на 1940 год, калі з 
тэрыторыі Заходняй Беларусі і Віленшчыны 
сюды прывозілі людзей, якіх па «класавых кры-
тэрах» ў Мінску пазбаўлялі жыцця. Гэта былі ка-
мерсанты і палітыкі, чыноўнікі і суддзі, сялене 
землеўладальнікі і фабрыканты. У Беластоку, 
Ваўкавыску, Гродне, Вільне, ім абвяшчалі пра 
накіраванне ў сібірскую высылку. Але цягнік з 
захаду ішоў толькі да Мінску, затым наканава-
ных гналі «ў пешым парадку» з вакзала ў двор 
турмы на Валадарскага…

Лёс «класава чужых элементаў» ужо быў 
вырашаны ў Маскве, паведамлена ў УНКВД 
заходніх абласцей і Віленскага оперсектара, 
асвячана подпісам небажыхароў з усесаюзнай 
лубянскай «тройкі» — камісараў Кабулава, 
Мяркулава і начальніка першага спецаддзелу 
маёра ГБ Баштакова. Так і было!» — піша «Со-
ветская Белоруссія».

Яна кажа, што прыйшоў час зразумець для 
ўсіх, незалежна ад поглядаў, што «Курапаты — 
гэта трагічны ўрок для грамадства: агрэсіўныя 
дактрыны, якімі б высакароднымі яны не былі, 
калі прыводзяць да гібелі людзей — амараль-
ныя».

Тым не менш, «час лечыць раны» і сёння 
«новыя пакаленні палітыкаў ужо не нясуць ад-
казнасць за Курапаты».

Не абышлося без уколаў у бок апазіцыі. 
«Усялякія спекуляцыі на трагедыі не нясуць 
нічога новага, а толькі здольныя вывесці гра-
мадства на новы віток супрацьстаяння. Які, у 
канчатковым рахунку, нязменна прыводзіць 
да новых Курапатаў. Сёння яшчэ ёсць людзі, 
якія трызняць «дэмакратычным трыбуналам» і 
мараць пра расправу са «сталіншчынай», якая 
ўжо даўно стала гісторыяй. Ёсць і людзі, якія 
бачаць будучыню толькі ў мінулым — не для іх 
пішуцца гэтыя радкі, — яны нічога не забылі, 
але нічому не навучыліся», — кажа аўтар.

Пры гэтым ён лукавіць, калі кажа, што 
«імёны ўсіх катаў вядомыя! Але абсалютна ўсе 
ахвяры «чырвонага кола» на сённяшні дзень 
рэабілітаваныя…» Досыць згадаць імя Ла-

рысы Геніюш — дагэтуль не рэабілітаванай і 
выкінутай з падручнікаў.

«СБ» успамінае вахту моладзі па абароне 
Курапатаў у 2001 — 2002 гадах. «Юныя, гара-
чыя валанцёры бясстрашна клаліся пад калё-
сы раўнадушных грэйдзераў, якія пашыралі 
дарогу, карыслівыя палітычныя правадыры 
ўзначальвалі калоны і прамаўлялі палымяныя 
словы, мясцовыя жыхары ладзілі пад соснамі 
пікнікі, энергічныя дзевалаперы ўладкоўваліся 
пад шумок узвесці ў «жывапісным месцы» (у Ку-
рапатах!) выкшталцоныя вілы для багатых. Глу-
пыя і нячулыя падлеткі з наваколля раскопвалі 
магілы і ламалі усталяваныя добраахвотнікамі 
памятныя крыжы», — і за гэтым усім «моўчкі 
назірала мясцовая ўлада». 

Цікава, а дзе ў гэты час быў сама «Совет-
ская Белоруссія»? Чаму не падтрымлівала тых 
юнакоў, што ў самыя лютыя маразы начавалі 
ў Курапатах, каб урочышча не было знішчана 
бульдазерыстамі? Ды нават проста не паве-
дамляла пра тыя падзеі нейтральна?

Таксама ў нумары змешчаны «круглы стол» 
па пытаннях Курапатаў. У ім узялі ўдзел наву-
ковы кіраўнік мемарыяльнай зоны «Курапа-
ты» Мая Кляшторная, палітык Андрэй Клімаў, 
ксёндз Ігар Лашук, загадчык цэнтрам Інстытуту 
гісторыі Акадэміі навук Мікалай Смяховіч і сам 
Павел Якубовіч. Якубовіч у ім ставіць пытанне, 
што «кансерваваць сённяшнюю «самадзей-
насць» таксама не вельмі добра». Гэта пра тое, 
што цяпер Курапаты маюць характар народна-
га, стыхійнага мемарыялу, а дагляд яго каарды-
нуе Кансерватыўна-хрысціянская партыя БНФ. 
Аднак іншыя ўдзельнікі круглага стала яго не 
падтрымалі. Мая Кляшторная адназначна вы-
казалася за ўзмацненне мемарыялізацыі з за-
хаваннем сённяшняга, людскага, унікальнага 
характару помніка.

«Советская Белоруссія» піша: «Прыйшоў 
час гучна і ясна сказаць: Курапаты — гэта 
могілкі, прычым могілкі, калі можна так выка-
зацца, агульнанацыянальнага маштабу… На 
могілках не прынята крочыць калонамі, спя-
ваць ці павышаць голас. Могілкі прымушаюць 
быць больш добрымі, задумацца пра вечнае 
і памаліцца ў душы», — то бок традыцыйнае 
шэсце апазіцыі ў Курапаты на Дзяды — гэта 
таксама кашчунства і палітыканства, намякае 
аўтар. Аднак гэтыя дробныя закіды на адрас 
незалежнага грамадства маюць другаснае 
значэнне проці галоўных вывадаў матэрыялу:

«У нашай краіне ёсць шмат вялікіх і 
маленькіх мемарыялаў, якія звяртаюцца 
не толькі да гераічных, але і да трагічных 
момантаў агульнай гісторыі. Курапаты з імі ў 
адным жалобным шэрагу».

Упершыню за часамі Лукашэнкі найбуй-
нейшая дзяржаўная газета надрукавала 
праўдзівы артыкул пра Курапаты.

Напэўна, зараз у Курапатах перастануць 
ламаць крыжы і лаўкі. 

Яшчэ ў адным гістарычным пытанні бела-
рускае грамадства дасягнула кансэнсусу. Дзе-
ля гэтага спатрэбілася 20 гадоў настойлівасці, 
а часам і ахвярнасці незалежнага грамадства.

Зміцер Панкавец.

вызначаны пераможцы  
віктарыны “як добра ты 
ведаеш ес?”

Журы з вядомых беларускіх 
палітолагаў падчас другога туру задало 
канкурсантам 130 пытанняў.

− Дванаццаць пераможцаў першага 
туру віктарыны (тэставання) былі за-
прошаныя на другі тур, які адбыўся 8 
лістапада ў офлайне. Журы ў складзе 
Андрэя Казакевіча, Дзяніса Мельянцо-
ва і мяне арганізавала інтэлектуальную 
двухузроўненвую гульню, падчас якой 
і вызначылася тройка лідэраў, − распа-
вядае дарадца старшыні Руху «За Сва-
боду» Алесь Лагвінец.

Сутнасць спаборніцтва была ў тым, 
што па чарзе кожнаму ўдзельніку 

задаваліся індывідуальныя пытанні, 
на якія трэба было публічна адказ-
ваць. Адказы абмяркоўваліся су-
польна з сябрамі журы. Усяго было 
зададзена 130 пытанняў, якія маюць да-
чыненне да гісторыі, культуры, палітыкі, 
эканамічнага і сацыяльнага жыцця 
аб’яднанай Еўропы. У другім раўндзе 
паміж лепшымі еўразнаўцамі былі раз-
меркаваныя 1-е, 2-е і 3-я месцы. 

Уганараванне пераможцаў адбуд-
зецца 14 лістапада на Беларускім 
Еўрапейскім Форуме. Тады ж будуць 
агучаны іх імёны.


